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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DE LA JUNTA DE FACULTAT  
FACULTAT DE BIOLOGIA 
 
Núm. de la sessió: 3/19 
Data: 10 de setembre de 2019 
Hora: de 12 a 14h 
Lloc: Aula Magna Ramon Parés 
 
Assistents 
Rosina Gironès (com a Degana)     
Francesc Cebrià (com a Vicedegà de Qualitat, Innovació i Professionalització - QIP)     
Albert Martínez (com a Vicedegà Acadèmic)      
Isabel Muñoz (com a Vicedegana de Recerca) 
 
M. Aguadé     M. López  
J. J. Alfonso     D. López 
S. Balcells     S. Mañosa 
M. Blas E. Marron 
M. Calvo N. Masip 
J. Casado M. Pastor 
M. Giralt F. Sabater 
M Gorris E. Santos (alumne) 
J. Gutiérrez T. Sauras 
N. Hladún F. Villarroya 
M. Jorba G. Viscor 
J. Lloberas  
G. Llorente N. Carbó (com a Secretària, Doctorat i Igualtat) 
  
Hi assisteixen com a convidats: R. Araújo, M. Durfort, E. Esteban, M. Font, J. Garcia, M. Grifoll, X. Sans 
Han excusat la seva absència: M. Busquets, M. Camps, F. Oliva, C. Palacín, M. Salicrú 
 
Ordre del dia 

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors 
2. Informe de la Degana 
3. Material i espais de la Facultat 
4. Informe dels vicedegans/vicedegana/secretària de les àrees: 

a. Acadèmica 
b. Qualitat, Innovació i Professionalització 
c. Recerca 
d. Igualtat i Doctorat 

5. Aprovació del reglament marc de les comissions d’Igualtat de Facultat 
6. Afers de tràmit 
7. Torn obert de paraules 
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Desenvolupament de la sessió 
 

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors (11 de gener de 2019 i 18 de març de 2019; 
Annex 00, Annex00bis i Annex 01). 
La Degana obre la sessió i proposa l’aprovació de les acta de les sessions anteriors, les quals s’aproven 
per assentiment. 

 
2. Informe de la Degana (primera secció de l’Annex 02). 

La Degana informa dels diversos temes inclosos en l’Annex 02, d’entre els quals: 
• Les millores en els espais educatius i les accions de manteniment i millora de l’edifici, fent 

èmfasi en l’objectiu de solucionar definitivament les filtracions i millorar l’accessibilitat. 
• Comenta que s’ha conservat una branca de la figuera que es va trencar i que serà substituïda 

per un altre arbre. 
• En referència a la OPO2019 explica la limitació que suposa que el 15% de les places d’agregat 

hagin de ser cobertes per investigadors RiC. També recorda la possibilitat de demanar places 
d’agregat estratègic per aquelles àrees amb necessitat de professorat. De fet, s’ha suggerit 
als departaments que facin una anàlisi de les àrees deficitàries en professors i especialistes. 
Donat que aquest any hi ha previsió que hi hagi més places, algunes d’agregats de torn lliure 
i les podem perfilar, cal haver fet aquesta reflexió. Les places de Lector, inicialment amb un 
50% de Lectors SH, seran al final majoria Lectors UB. 

• També comenta el conflicte per l’aplicació de la nova normativa estatal de beques i 
contractes d’investigadors en formació. És una llei sense pressupost, això genera un clar 
conflicte entre els drets dels investigadors predoctorals i les capacitats econòmiques dels 
organismes, atrapades en uns pressupostos prorrogats. 

• En referència al pla de sostenibilitat de la Facultat destaca la constitució de la Comissió de 
Sostenibilitat i Seguretat de la Facultat i n’explica la seva composició i objectius. Treballarà 
per la integració de la docència i la recerca en temes de sostenibilitat, per a mostrar 
clarament els ODS implicats en cada àmbit. Un bon exemple n’és l’assignatura 
Desenvolupament Sostenible de CCAA. També es vol fer de la Facultat un model de 
renaturalització d’espais urbans amb la incorporació de cobertes vegetals, hotels per a 
insectes, etc., per a incrementar la biodiversitat al seu entorn. 

• La UB encapçala un projecte CHARM-EU, dels disset projectes seleccionats tres estan liderats 
per universitats espanyoles i la UB n’és la única universitat catalana que en lidera un. 

• S’està elaborant el pla estratègic UB2030 i la Degana encoratja a tota la comunitat a 
participar-hi a través de l’enllaç https://www.ub.edu/plaestrategic2030/ 

• També comenta la iniciativa de crear un Centre o Institut (estructura a definir) de 
Sostenibilitat i Biodiversitat multidisciplinar. 

• Finalment la Degana, donada la proximitat de la data en la que es farà pública la sentència 
del procés, fa palès que la Facultat no entra ni ha d’entrar en el debat polític però té 
l’obligació de defensar i difondre entre la comunitat universitària els valors de la UB de 
llibertat, justícia i democràcia. La veritat s’ha de defensar i no es pot permetre que hi hagi 
gent a la presó per una violència inventada, només per manifestar-se i/o expressar-se 
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lliurement. La UB ha de defensar sempre l’activisme no violent i demana que la UB així ho 
expressi en una nota. 

 
3. Materials i espais de la Facultat: 

La Degana explica que abans de l’estiu va arribar una informació al Servei d’obres de la UB sobre la 
possibilitat de que el paviment de l’edifici Margalef estigues elaborat amb material que conté amiant. 
Amb celeritat el gerent de la UB va convocar a la Degana, l’administradora del centre i el servei 
d’obres i es va buscar una empresa especialista per a analitzar el material. En un temps rècord 
s’encarregà a una empresa francesa (DEKRA) fer un mostreig del terra i de l’aire de l’edifici Margalef. 
Gerència n’ha assumit tots els costos. Les anàlisis del terra revelen que tant les llosetes com la cola 
que es va usar per enganxar-les són positives per amiant, tanmateix l’amiant està encapsulat i no és 
fibrable (no es desfà en fibres) la qual cosa és tranquil·litzadora, ateses les possibilitats. Durant tot 
aquest procés, s’informa d’immediat als serveis de manteniment de la prohibició de manipular 
aquests elements. De les anàlisi de l’aire, fetes segons normativa espanyola i francesa (més 
restrictiva) s’obtenen resultats completament negatius. 
Actualment hi ha un pla de substitució de les llosetes trencades, en condicions adequades per a la 
salut, fins a la substitució global. 
Aquesta informació es va anar transmetent a temps real als caps de departament i al personal de 
manteniment. Finalment la Degana indica que posa a disposició de tota la comunitat l’informe dels 
resultats de les anàlisi realitzades. 
 
Tot seguit la Degana obre un torn obert de paraules sobre els punts tractats fins ara. 
El Dr. Gutiérrez demana la paraula i fa les següents intervencions: 

• Demana quina previsió hi ha de les obres dels espais de Fisiologia Animal, donat que no hi 
ha aclimatació i cadascú s’escalfa o es refreda amb aparells personals, fet que no casa massa 
amb la proposta de millorar la sostenibilitat de l’edifici. Demana que no s’oblidin dels espais 
que encara no han estat reformats (manca tota la 3ª planta i a Fisiologia i Immunologia 
encara no hi ha calefacció). 

• També comenta que el despatx del Dr. Ureña (abans inundable) ara hi ha una plaga de 
paràsits i contaminació acústica per maquinària. La Degana explica que la prova d’aïllament 
acústic que es va fer en un despatx de Biologia Cel·lular ha estat molt efectiva i que es preveu 
aplicar-la a altres espais amb necessitats similars. I que el tema filtracions sempre ho 
tramiten urgent. Intervé l’Administradora explicant que els fongs són la conseqüència de les 
filtracions que no es van arreglar bé i que en el PIU2019 se’ns ha autoritzar a fer l’acció 
definitiva per a solucionar-ho. 

• El Dr. Gutiérrez recorda que va presentar queixa per escrit del xivarri per la megafonia molt 
alta de la festa del passat 24 d’abril i que n’espera resposta. La Degana li indica que ho tenia 
previst respondre en el punt 7. Torn obert de paraules. 

• I respecte al projecte CHARM-EU, el Dr. Gutiérrez informa que els coordinadors de Màster 
estan estudiant la proposta de la Universitat de Montpeller per a fer un intercanvi de TFM. 

 
La Degana dóna la paraula al Dr. Hladún, encarregat d’obres, el qual explica que la climatització de 
Fisiologia Vegetal (5ª planta) està prevista acabar-la aquest any i que es van fent les accions de 
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l’edifici Margalef de dalt a baix i canviant d’ala (est/oest). Així que enguany li toca a Fisiologia Vegetal. 
Les accions sol·licitades i aprovades en el PIU2019 s’executen el 2020, que és quan tocaria fer la 4ª 
planta de Fisiologia i Immunologia. Explica també que el que es voldria fer és fer un pla d’adequació 
i modernització de tot l’edifici i no anar a trossos però els diners del PIU són els que són. 
 
El Dr. Llorente demana la paraula per a sol·licitar que es substitueixi la figuera morta per un arbre 
autòcton, en la mesura del possible. El Dr. Hladún contesta que en principi no estava previst així, 
donat que el sòl que ha deixat la figuera és nociu per certes espècies i cal que l’arbre no doni fruits 
carnosos. Intervé el Dr. Sans, agraint haver esta convidat a la Junta de Facultat, i proposa valorar 
altres espècies com els garrofers, arbres amb fruits secs,...que són més autòctons. Se’n pren nota. 
 
La Dra. Gutiérrez intervé per agrair en primer lloc la transparència i informació sobre el tema de 
l’amiant i tot seguit reprèn l’assumpte de la figuera, indicant que el trencament de la branca potser 
era per manca de poda i agraeix a la Dr. Durfort que hagi tingut cura de guardar-ne una rodanxa. 
També fa una petició per a millorar l’aïllament acústic dels despatxos i dependències que donen a la 
Diagonal. Demana que es canviïn les gomes i es posi doble vidre. Se’n pren nota. 
 
El Dr. Cañestro també es queixa de les vibracions i el soroll que fa la bomba d’aire del compressor de 
l’autoclau  l’edifici Prevosti i sol·licita que es tregui el compressor fora de l’edifici. Se’n pren nota i 
s’afegirà al PIU2020. 
 
La Dra. Araújo agraeix la normativa sobre el soroll en festes però es queixa que algunes no han estat 
comunicades amb prou temps i que els altaveus a vegades estan a sota d’aules amb docència. La 
Degana respon que intervindrem per a millorar els protocols i les instruccions per minimitzar  
aquestes situacions. 
La Dra. Araújo, ara com a cap del servei de fermentació, posa de manifest les condicions poc 
adequades de l’espai, amb la necessitat de posar refrigeració a l’estiu i la presència de fongs, deguda 
a l’ambient calent i humit, per tota l’àrea de fermentació i esterilització. Demana que almenys es 
repinti com es va fer fa alguns anys enrere amb pintura antifúngica. La Degana en pren nota. 
 
El Dr. Villarroya, en referència a la quota del 15% de les places d’agregat per a RiC amb acreditació 
I3 explica que el Ministeri enguany ha modificat la normativa de manera que tot investigador pot 
sol·licitar el I3, tot i no ser RiC. Demana que es confirmi i si és així, que se’n faci difusió. Intervé el Dr. 
Lloberas en el mateix sentit. La Degana ho troba molt interesant i ho mirarà d’esbrinar en la propera 
comissió de professorat de la UB. 
 
El Dr. Mañosa explica a la zona de pícnic del bar els coloms són un greu problema i demana si hi ha 
previst fer alguna actuació. La Degana en pren nota. 
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4. Informe dels vicedegans/vicedegana/secretària de les àrees: 
a. Acadèmica (vegeu l’Annex 02): 

El vicedegà comenta, entre d’altres aspectes, que: 
• S’està treballant per adaptar la normativa d’avaluació de TFGs i TFMs a les exigències del 

programa Erasmus, ja que calen 15 ECTS avaluats a fora i PI/PII/TFG només sumen 12 ECTS, 
per exemple.  

• Els tutors UB de TFGs ja rebrem directament la nota del nostre alumne un cop avaluat. 
• El nombre de professors als tribunals no pot ser inferior a tres per normativa. 
• S’elaboraran unes rúbriques ad hoc pels TFGs tècnics per evitar greuges comparatius. 
• El Màster d’Agrobiologia Ambiental i el de Fisiologia Integrativa han rebut sengles 

acreditacions positives. 
• S’engegarà una estratègia de publicitat dels màsters propis i cursos de postgrau de la 

Facultat. 
• S’ha optimitzat l’ús dels laboratoris de pràctiques i s’ha instal·lat repetidors wifi en aules de 

l’aulari per a poder usar els seus propis portàtils els alumnes de màster. 
 

b. Qualitat, Innovació i Professionalització (vegeu l’Annex 02): 
 

El vicedegà agraeix la implicació dels caps d’estudis, coordinadors i coordinadores PAT i 
d’assignatures, personal de secretaria i molts professores i professores en la implementació de les 
actuacions promogudes per aquest vicedeganat. 

• Destaca que ja s’ha incorporat oficialment el Passaport a la Professió al PAT i comenta 
d’altres accions sobre emprenedoria, alternatives professionals i competències transversals. 
En referència a aquest últim punt, agraeix a la Dra. Pagès l’ajut rebut des de l’ICE per a 
l’organització de una jornada ICE sobre competències transversals ahir mateix i una sessió 
formativa de la plataforma Mahara pel proper 30 de setembre. 

• S’està treballant en un Projecte d’Innovació Docent (PID) de tota la Facultat. Els professors 
que hi intervinguin tindran un reconeixement com a coordinadors d’un projecte d’innovació 
docent. 

• S’ha creat un sharepoint d’innovació docent amb recursos a l’abast de tot el professorat: 
https://ubarcelona.sharepoint.com/sites/fbio/inno 

• S’ha renovat la Comissió de Qualitat i s’ha creat un sharepoint de qualitat:  
https://ubarcelona.sharepoint.com/sites/fbio/qual 

• Viatge a universitats de la Xina amb una delegació de la UB per a establir possibles 
col·laboracions per a intercanvis d’estudiants i professorat. Ara cal recollir informació sobre 
plans docents, grups de recerca, finançament per a mobilitat,...per a valorar-ne la viabilitat. 

• Comenta breument el recull de les dades de mobilitat dels estudiants elaborades per la ORI 
de Biologia en l’Annex 02. 

• Fa èmfasi en estimular la mobilitat del professorat (programa ERASMUS+) pel curs 2019-
2020. 
 

c. Recerca (vegeu l’Annex 02): 
Intervé la vicedegana de recerca sobre els següents punts: 
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• Comenta breument les dades dels projectes de recerca de la Convocatòria MINECO 2018 
(51% atorgats a la Facultat) així com els resultats del nou PDA de Recerca, que no sembla 
haver afectat negativament al col·lectiu. 

• També explica que ja s’ha resolt la primera convocatòria del contracte programa de recerca 
i que s’avançarà al mes d’octubre el termini per la segona convocatòria. Es proposa de 
revisar la tipologia dels ajuts de cara a l’any 2020. 

• Hi hauran programes d’intensificació de la recerca per a professors amb A+A+, tot i que la 
reducció de 210h GRAD haurà de ser assumida plenament pel departament. També hi haurà 
programes d’intensificació per transferència i internacionalització. 

• Comunica que hi haurà un acte institucional UB per l’any Margalef i agraeix el finançament 
per part del VR Cultura i Patrimoni, a iniciativa del Dr. Prat, de l’edició del Joc de la Soca (fet 
pel Dr. Margalef l’any 1985 i que vol representar l’evolució d’un bosc) en format de tauler 
gran (2 x 2m). Aquest joc també anirà a escoles i instituts. De moment el posarem a l’atri del 
Margalef. 

• A la Nit Europea de la Ciència de la Facultat parlarem de recerca en malalties rares i ciència 
ciutadana. 

• Al novembre sortirà el llistat definitiu de RiC 2019. S’està en converses amb el VR de Recerca 
per a aconseguir el màxim nombre de RiC per a la Facultat. 

 
d. Igualtat i Doctorat (vegeu l’Annex 02): 

La secretària informa dels aspectes tractats en les reunions del Comitè de Direcció de l’EDUB, entre 
els quals destaca: 

• S’ha hagut de revisar el criteri d’atorgament del pressupost a les facultats degut a la 
disminució de les tesis llegides. 

• Augmentaran les competències de les Comissions de Doctorat de les facultats. 
• El consell de Govern del 22 de juliol de 2019 ha aprovat el text final de la nova normativa de 

Doctorat que podeu trobar en aquest enllaç:  
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativa_do
ctorat.pdf 

  
 En referència a la Comissió de Doctorat de la Facultat els temes que destaca són els següents: 

• S’ha treballat per a uniformitzar el mecanisme de seguiment dels doctorands dels programes 
coordinats per PDI de la Facultat. 

• S’han revisat i aprovat modificacions en els documents relatius al dipòsit de la tesi per 
ajustar-los a la nova normativa: 
http://www.ub.edu/biologia/doctorat/solicitud_tesi.htm 

• S’han atorgat els Premis extraordinaris de Doctorat del curs acadèmic 2017-2018. Felicitem 
als guardonats: 

o Dr. FELIPE SIQUEIRA CAMPOS – Programa Biodiversitat 
o Dra. TANIA PALOMA QUESADA LÓPEZ – Programa Biomedicina 
o Dra. VERONICA CASADÓ ANGUERA – Programa Biomedicina 
o Dr. EMILIO JOSÉ VÉLEZ VELÁZQUEZ – Programa Aqüicultura 
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o Dra. BÁRBARA SIMANCAS SAN MARTÍN – Programa Ecologia, CC Ambientals i 
Fisiologia Vegetal 

o Dra. MIRIAM POTRONY MATEU – Programa Genètica 
o Dr. PABLO QUIRÓS FERNÁNDEZ – Programa Biotecnologia 

 
I quant a temes d’Igualtat, comenta la intervenció en un procés de mediació laboral i que s’està 
treballant per a batejar aules amb nom de dones relacionades amb la docència i la recerca en 
Biologia. 

 
5. Aprovació del reglament marc de les comissions d’Igualtat de Facultat 

S’aprova per assentiment. 
 

6. Afers de tràmit 
No n’hi ha. 

 
7. Torn obert de paraules 

La Degana respon al prec del Dr. Gutiérrez, Director del departament de BCFI, de que es reguli la 
utilització dels espais verds entre les facultats de CC de la Terra i Biologia. Explica que ja s’ha regulat 
establint un control estricte dels decibels màxims, limitant les activitats a horaris de tarda ja que hi 
ha menys activitat docent i que s’avisarà amb més antelació a PAS i PDI. Espera que aquestes 
mesures resolguin la situació i estarà amatent a que es compleixin. 
 
El Dr. Gutiérrez sol·licita informació sobre si hi ha hagut un canvi de criteris en l’atorgament dels 
projectes MINECO 2019 que expliqui el % de projectes no finançats. I en cas de no disposar d’aquesta  
informació, que es demani al Rectorat. La Vicedegana de recerca parlarà amb el VR de Recerca 
demanant informació, també a l’oficina de gestió de la recerca i a coneguts que són coordinadors 
d’àrees en el MINECO. La Degana en pren nota. 
També exposa la preocupació per la competència pel grau de Ciències Ambientals que poden 
suposar l’aparició de noves dobles titulacions, com per exemple la d’Ambientals i Biologia de la UdG. 
El Vicedegà acadèmic respon que cal avaluar les possibles combinacions, apuntant més cap a Dret, 
Economia, pel cas concret de  Ciències Ambientals. 
 
El Dr. J. Lloberas comenta la seva experiència amb el programa antiplagi URKUND, com a coordinador 
de màster. Es lamenta que ningú els ha format pel seu ús i que té força limitacions, com la mida 
màxima dels arxius, la manca de filtres adequats que evitin que qualsevol símbol sigui interpretat 
com a plagi, etc. Sol·licita més formació i informació al respecte. 
 
Intervé la Dra. Aguadé comunicant que aquesta és la seva última Junta de Facultat, en jubilar-se a 
finals de mes. Agraeix la confiança dipositada en ella com a representant del PDI a la JdF. Els 
assistents li dediquen un emotiu aplaudiment de gratitud i la Degana intervé per agrair-li la seva 
implicació en la vida de la Facultat en tots aquests anys. 
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La Dra. Gutiérrez demana si un dels criteris per a decidir el nom de dona científica és que ja hagin 
mort. Contesta la Secretària de la Facultat afirmativament, i que la Comissió d’Igualtat estarà 
encantada de rebre propostes. 
També demana aclariment sobre el nombre de membres dels tribunals. El Vicedegà acadèmic explica 
que han de ser 3 per normativa, tot i que hi ha Màsters on només en són 2 i s’està avaluant com 
procedir per a normalitzar-ho. 
La Dra. Gutiérrez demana per les dates d’actuació i composició dels tribunals de TFG. El Vicedegà 
acadèmic li respon que la setmana d’actuació està fixada en el calendari de cada curs, però que el 
nombre de professors requerits i de tribunals no es pot determinar fins pocs dies abans de l’actuació. 
EL Dr. Martínez aprofita per a recordar que fins aquest curs les hores per a membres de tribunal 
sortien de les hores GECA, però que a partir del 2019-2020 ja seran hores GRAD, cosa que allibera 
hores GECA. 
La Dra. Gutiérrez sol·licita que s’enviï als departaments el llistat de professors que està en els 
tribunals. S’acorda fer-ho. 
També es queixa que en els exàmens els alumnes usen “eines electròniques” i demana si es podria 
desconnectar la wifi durant aquests. EL Dr. Martínez li contesta que això no é possible i que caldria 
aplicar inhibidors de freqüència, dels que no disposem. EL Dr. Villarroya intervé per apuntar que 
aquesta opció podria generar problemes legals i que seria complicat aplicar-ho només a les aules. 
Finalment la Dra. Gutiérrez sol·licita que es reconsideri la dedicació dels coordinadors de secció: “les 
hores no surten si vols que la secció funcioni”, diu. S’afegeixen el Dr. Mañona i el Dr. Gutiérrez a la 
petició. La Degana explica que les hores dels caps de secció surten de la bossa GECA, i que aquestes 
no donen per a tot. Reflexiona sobre si és una bona estratègia posar les hores que realment tocarien 
i parlar-ho amb el VR, donat que tenim prohibit donar més hores de les assignades. El Dr. Garcia, 
respecte a les hores GECA, explica que el seu departament reparteix fent un percentatge sobre les 
hores que els hi tocaria degut a que han perdut 1,000 hores GECA i es pregunta si els departaments 
poden també trucar la bossa.  
 
La Dra. Marfany demana informació sobre la Nit Europea de la Ciència, donat que tracta sobre 
malalties rares i ni ella ni la Dra. Balcells estan informades. La Vicedega de recerca explica que és per 
què està encara pendent de la confirmació del Vicerectorat de recerca i agraeix a la Dra. Marfany la 
seva predisposició a participar-hi. 
Tot seguit es demana si el programa antiplagi és capaç de detectar la informació si ha estat traduïda 
del idioma original de publicació. També és molt probable que les introduccions siguin detectades 
com a text plagiat en un alt percentatge. Contesta la Secretària de la Facultat dient que caldrà aplicar 
el sentit comú, donades les limitacions del programa. Segurament caldrà analitzar bé en qui apartat 
de la tesi s’està detectant el suposat plagi, o bé no passant el programa ni a la introducció ni als 
materials i mètodes. Intervé el Dr. Abril explicant que el programa permet detectar el plagi creuat 
entre alumnes, per exemple, però que no li podem demanar massa més. S’obre un debat on 
intervenen el Dr. Llorente, el Dr. Lloberas i d’altres assistents sobre la utilitat efectiva d’aquest 
programa. 
 
El Dr. Villarroya demana que la Facultat protesti formalment pel programa d’intensificació dels A+A+ 
donat que no es concedeix cap professor associat substitut i per tant el seu atorgament a un 
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professor és a costa de carregar amb més docència als companys del departament. Opina que tenint 
en compte els pocs A+A+ que hi ha, ho podrien haver igualat al programa d’intensificació per 
transferència, on si que hi ha associats substituts. El Dr. Mañosa s’afegeix a la queixa. El Dr. Garcia 
creu que pot donar-se l’absurd de que els companys del A+A+ li demanin que no investigui tant, per 
no haver de fer les seves hores. Opina que cal tractar –ho a fons en el proper Consell de Govern. La 
Vicedegana de recerca informa que no ha estat discutit tampoc en la Comissió de Recerca de la UB. 
 
La Dra. Sauras demana que les hores GECA per gestió siguin reconegudes pel tram de gestió. La 
Degana ho recull i informa que es farà una sessió monogràfica sobre les hores GECA per a 
uniformitzar els criteris entre tots els departaments. 
 
L’alumne Eloi Santos intervé en nom de l’alumna Magalí Colomé agraint la decisió de posar noms de 
dones científiques a diversos espais de la Facultat. Tot seguit mostra el seu desacord en la publicació 
de la nota en defensa de la democràcia i dels drets que la Degana ha comentat a l’inici de la sessió. 
Afegeix que alguns alumnes ja estan en desacord amb la carta que va fer el deganat a principis d’any, 
per estar molt a prop de la línia vermella. Contesta la Degana que és normal que hi hagi diversitat 
d’opinions i que s’està molt atent a separar la política dels valors que defensem com a Universitat. 
Els moviments socials sempre hi han sigut a l’hora de promoure canvis i cal protegir a la comunitat 
universitària per a que pugui exercir el dret de protesta, sigui quin sigui el tema que l’ha causat. La 
Dra. Giralt recorda als estudiants que participant a les Juntes de Facultat poden fer sentir la seva veu 
i que el comunicat anterior va ser aprovat en Junta prèvia discussió i havent escoltat totes les veus. 
Finalitza la Degana insistint que no hi ha cap intenció de travessar cap línia vermella “política”, que 
senzillament es tracta de defensar els drets bàsics. Sempre ens trobaran defensant valors i drets 
fonamentals a la Facultat. 

 
Acords 
1. L’acta de les sessions anteriors s’aproven per unanimitat dels assistents. 
2. S’aprova el reglament marc de les comissions d’Igualtat de Facultat. 
 
I sense més temes a tractar, la Degana aixeca la sessió a les 14:50, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 
acta. 
 
La Secretària de la Facultat      Vist i plau 

La Degana 
 
 
 
 
Mª Neus Carbó Carbó       Rosina Gironés Llop 
 
Annexos 
Annex_00_Acta sessió extraordinària JFB 11 de gener de 2019 
Annex_00bis_Acta votació Degana 11 de gener de 2019 

Maria Neus 
Carbo Carbo - 
DNI 79285171P 
(TCAT)

Firmado digitalmente 
por Maria Neus Carbo 
Carbo - DNI 
79285171P (TCAT) 
Fecha: 2020.09.03 
11:14:18 +02'00'
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INFORME DEGANA  

 

1. Avancem en espais educatius a la Facultat: 

a. Es segueix el procés de revisió i millora d’aules:  

i. Es van posant endolls a les aules i als bancs 

ii. S’han renovat els ordinadors de renting UB, aules d’informàtica 

(iA2, iM1, iM2, iM3, i iP1)  i s’estan instal·lant actualment 15 

ordinadors nous a les aules. La facultat compra a més 4 

ordinadors nous i dos portàtils 

iii. Amb el suport de gerència de la UB 9000€, afegirem  antenes wifi 

a l’aulari i totes les aules tindran cobertura wifi aquest curs. 

Valorarem amb l’ús si es necessita afegir alguna antena més. 

b. S’han comprat bancs i taules i es posen endolls a l’espai pròxim a 

biblioteca i espai antiga hemeroteca. S’habilitaran algunes parets als 

voltants de la biblioteca per poder-les utilitzar com pissarra i un espai amb 

suro per comunicacions i missatges entre estudiants. 

c. Preparació 2 aules zona antiga estadística per fer classes; estaran  amb 

ordinadors instal·lats i disponibles el segon semestre. L’aula gran es 

reformarà traslladant els caps del CRBA per poder utilitzar l’aula de 

manera amplia en diferents graus.  

d. Adequació de un Espai de Tutoritzacions, a l’antiga hemeroteca, part 

superior, perquè tutores i tutors PAT tinguin un espai propi per reunions. 

e. S’han instal·lat bancs als jardins per facilitar l’ús confortable d’aquests 

espais. 

f. Aula de Reunions de l’antiga hemeroteca disposa de una pantalla gran i es 

pot utilitzar per fer reunions de unes 12 persones amb taules i es podria 

utilitzar també per concursos (tenim l’objectiu de millorar la ventilació i la 

confortabilitat en els propers mesos)  

 

2. Projecte nou espai “chill out” a la biblioteca presentat pel CRAI, el CRAI amb 

l’ajut de la Facultat desenvoluparà un projecte d’ampliació d’espais de treball 

personal i crearan una zona de “chill out” a la biblioteca, a l’espai alliberat pel 

Centre de documentació del Medi Ambient de la Generalitat de Catalunya que va 

deixar l’espai al 2019. 

 

3. Manteniment i millora edifici 

a. Obres finançades per UB, espai entre els edificis Margalef i Prevosti, amb 

l’objectiu solucionar definitivament les filtracions en aquest espai a partir 

del setembre. 

b. Es faran durant aquest any també obres d’habilitació del Departament de 

Fisiologia Vegetal de l’edifici Margalef, seguint el programa de 

rehabilitació de l’edifici. 
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c. Recordem que esta aprovat fer durant el proper estiu 2020 l’ascensor a 

l’aulari i reformes del terra del bar.  

d. S’ha habilitat una sala de reunions petita com Sala de la Comissió 

d’Igualtat a l’antiga hemeroteca. 

e. Peticions dutxes: busquem espais per habilitar dutxes per professors. 

f. La figuera de l’aparcament proper als Camps Experimentals es va trencar 

i serà substituïda per un altre arbre. 

g. S’ha  habilitat l’espai del deganat, que inclou despatx de la degana, la sala 

gran de reunions, una sala de reunions per 8 persones i un  despatx. Es 

farà un dia de portes obertes perquè tots els que vulguin puguin visitar el 

deganat que és un espai de tots i apropar-se al equip deganal. 

h. Servei Autoclau i Servei de Fermentació, s’ha millorat la ventilació. 

 

4. Pàgina web de la Facultat: 

La pàgina web de la facultat esta bastant avançada i esperem que estigui activa 

en uns 2 mesos com a màxim. 

 

5. Oferta Pública d’Ocupació (OPO 2019) 

a. Assignats a la Facultat 13 lectors (3 són L SH),  9 agregats i 10 càtedres (3 

contractats) 

b. Tots els agregats necessaris per places terminals o interines han estat 

convocades 

c. S’aprova l’agregat estratègic de Ciències del Mar per a Ecologia demanat fa molt 

de temps 

 

La distribució de places aprovada a la Comissió de Professorat de la UB ha quedat 

de la següent manera:  

Departament DBCFI Lectors 
UB 

Lectors 
SH 

Agregats Agregats 
per R&C 

Catedràtics 

Biologia Cel.lular  1    

Fisiologia 1  1 (L fin)  1 

Immunologia 1     

Departament BEECA      

Zoologia 1     

Antropologia 1 1 1 (L fin)  1 

Fisiologia Vegetal 1     

Ecologia   2 (estrat. i 
interí) 

 1 

Botànica i Micologia  1    

Departament GME      

Genètica 1  1 (L fin.) 2  2 

Microbiologia 1   1  1 

Estadística 1     

Departament BQBM      
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BIOM Y FARM MOLEC 1    3 

BIOQ Y BIOTEC 1  1 (Ass 4t)   

NUTRICIO     1 

L fin: Lector finalista; Ass4t: Associat de 4t tipus  

Professors Emèrits : Antonio Celada Cotarelo, Montserrat Aiguadé Porres, Carles Ribera 

Almerje 

6. Conflicte per l’aplicació de la nova normativa estatal de beques i contractes de 

investigadors en formació, normativa aprovada sense aplicació pressupostària. 

L’equip es solidaritza amb els investigadors en formació i treballa en la mida de 

les possibilitats per poder millorar les condicions laborals de tots. La UB ha 

requerit per escrit i en reunions al govern espanyol i a la Generalitat finançament 

per fer adaptació, i ha acordat en reunions amb representants dels investigadors 

en formació pujar sous gradualment quan siguin més baixos per complir decret. 

La UB  no disposa dels diners per afegir un 4art any als APIFs i becaris de la 

generalitat i per fer-ho caldria eliminar una convocatòria com a mínim de nous 

APIFs. Serveis jurídics UB manifesten que en contractes com és el cas d’APIF que 

no contemplen pròrroga no és obligatori allargar un quart any. Les negociacions 

continuen i esperem que es pugui ampliar el 4art any en els casos en que ho 

requereixin. 

 

7. Avancem en  Sostenibilitat:  

a. S’ha completat amb l’encarregat del Bar, Carlos Garza i Universitas la 

substitució material plàstic de un sol ús, amb la utilització d’ampolles de 

vidre i si hi ha algunes de plàstic ha de ser reciclat; els tapers i coberts per 

emportar seran a partir aquest més de setembre tots compostables. 

b. Disposem ja de material d’oficina sostenible a la cooperativa, bolígrafs, 

carpetes etc de materials reciclats, i demanem que a nivell de tots els 

membres de la facultat i d’oficines departamentals es prioritzi la compra 

de material sostenible. 

c. Amb l’OSSMA es continua treballant per millorar recollida residus orgànics 

i reciclatge de residus i eliminació de  papereres, totes les bosses de les 

deixalles són de plàstic reciclat, i la energia elèctrica és de Endesa i 100% 

renovable. 

d. S’ha constituït la  Comissió de sostenibilitat i seguretat de Facultat de 

Biologia que ha fet una primera reunió farà una planificació global a nivell 

de facultat en el marc també de la UB amb diverses propostes. La comissió 

esta presidida per la degana i participen tot l’equip deganal; 

l’administradora de Centre, Montserrat Gorris; representant PAS 

administració: Dolors López; representant OSMA Ambient: Oscar Marcos, 

representant OSMA Seguretat: Judit Regidor; tècnic logístic, Juan José 

Alfonso, un professor representant de cada departament: Margarita 

Menendez (BEECA), Ginés Viscor (BCFI), Mar Grasa (BQBM), Martin Rios i 
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Jordi Garcia (GME); un representant dels estudiants: Martí Leira Mas  

(proposat  pels estudiants que estan a la junta de facultat), i finalment com 

a convidada Marta Pérez, delegada del rector pels Objectius de 

Desenvolupament Sostenible a la UB.  

Voldria destacar dos punts dels molts que es van discutir  a la primera 

reunió: 

i. Valorem molt la integració de la docència i la recerca en temes de 

sostenibilitat amb la societat, cal mostrar clarament els ODS 

implicats en cada assignatura o projecte i actualitzar tots els 

temes de sostenibilitat importants en cada assignatura. Volem 

destacar els projectes d’aprenentatge servei de  l’assignatura 

“Desenvolupament Sostenible” en col·laboració amb moltes 

organitzacions i amb l’OSSMA que han permès avançar a nivell de 

facultat i a altres organitzacions implicades 

 

ii. Estem valorant la incorporació de la facultat al que seria el model 

de renaturalització de ciutats per una vida més saludable i per 

contribuir a pal·liar l’emergència climàtica, i haurem de treballar 

amb infraestructures de la UB, Ajuntament i altres iniciatives. Les 

possibilitats per desenvolupar un model de renaturalització dels 

edificis i l’àrea de la facultat son moltes i ja estan en marxa 

iniciatives que es podrien ampliar sense un elevat cost econòmic. 

La facultat podrà valoritzar i informar de la biodiversitat que 

tenim a l’àrea de la Facultat amb un panell i a la web. 

 

8. Projectes UB 

a. Projecte CHARM-EU de la UB.  

CHARM-EU, creada el mes de gener passat per la Universitat de Barcelona, el 

Trinity College de Dublín, la Universitat d’Utrecht, la Universitat de Montpeller i 

la Universitat Loránd Eötvös de Budapest, és una de les disset universitats 

europees seleccionades entre les cinquanta-quatre sol·licituds rebudes, una de 

les tres que estan liderades per universitats espanyoles i l’única que encapçala 

una universitat catalana. Són 5 milions d’euros per 3 anys. 

El nom CHARM ha estat escollit basant-se en els pilars sobre els quals es 

constitueix l’aliança: enfocada a reptes (challenge driven), que seran la base del 

disseny del currículum; accessible (accessible), perquè serà inclusiva; basada en 

la recerca (research based), perquè vol traslladar la fortalesa d’aquesta aliança al 

servei de l’aprenentatge, i mòbil (mobile), perquè vol fer de la mobilitat la norma, 

i facilitar-la a un major nombre d’estudiants, professorat i personal 

d’administració. 

 

La missió de CHARM-EU, referendada pel Consell de Govern de la UB i signada 

per totes les universitats de l’aliança, ressalta que es vol apoderar els estudiants 
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perquè es converteixin en «ciutadans europeus» capaços d’aportar solucions als 

desafiaments globals, la majoria relacionats amb els ODS. Per això, es configurarà 

una oferta acadèmica que a llarg termini abastarà tot l’espectre de programes 

universitaris fonamentada en els valors europeus de llibertat, autonomia i 

respecte als drets humans. 

 

Entre els trets diferencials, destaca el poder que es dona als estudiants per 

configurar el seu currículum i triar els mòduls d’aprenentatge en funció dels seus 

interessos i de les necessitats socials a què vulguin respondre. Aquests mòduls es 

cursaran en diverses de les cinc universitats que componen la xarxa, 

presencialment i en línia,  i es caracteritzaran per utilitzar estratègies 

d’aprenentatge innovadores i digitalment intensives. 

 

b. Pla Estratègic UB2030. Oberta una fase participativa sobre com ens 

agradaria que fos la UB l’any 2030. S’ha concebut com un procés altament 

participatiu, per tal de comptar amb la implicació dels diferents actors que 

configuren la comunitat de la UB. Ja podeu fer les vostres aportacions des de 

l’enllaç de menú  PARTICIPA-HI. https://www.ub.edu/plaestrategic2030/) 

 

 

9. Projectes de futur de la Facultat. Des de l’equip deganal hem fet una proposta 

de futur per la facultat a desenvolupar en col·laboració amb altres centres del que 

és el Portal de Coneixement o el Campus de Excel·lència i amb l’objectiu de 

respondre a les necessitats de la societat, la creació de un Centre o Institut 

(estructura  a definir)  de Sostenibilitat i Biodiversitat que tindria un fort 

component bio però seria multidisciplinari, que pensem és imprescindible per fer 

front amb millors eines als problemes del la societat actual.  

 

 

INFORMACIÓ VICEDEGANA DE RECERCA 

1. Projectes de recerca Convocatòria MINECO 2018:  35 projectes demanats, 17 

denegats (48%) i 18 concedits (51%) a la Facultat. 

2. Revisió dels resultats del PDA  de recerca (2019) a la Facultat 

S’ha fet anàlisi del 2017 al 2019, per facultat, departaments i seccions. Les dades 

detallades les tenen cada cap de departament. 

En comparació amb els anys anteriors, al 2019 en inputs, augmenta en 6 els 

professors a les categories A i A+, respecte a la A dels anys anteriors. La categoria 

B perd més de 10 professors (uns 6 anirien a les A, A+ i uns 4 a la C). En els 

outputs, i en les categories A i A+ augmenta el nombre de professors en més de 

20 i en les categories B i C hi ha menys professors que en anys anteriors. 

3. S’ha resolt la primera convocatòria del contracte programa de recerca 2019 

https://www.ub.edu/plaestrategic2030/
https://www.ub.edu/plaestrategic2030/
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S’han acceptat els mateixos criteris que a l’any 2018. Al mes d’octubre s’obrirà 

la segona convocatòria. 

La comissió de recerca proposa que de cara a l’any vinent es faci una revisió de 

les tipologies d’ajuts. Farem un anàlisi de les tipologies més demandes pels 

departaments i ho analitzarem en una propera reunió. 

4. Sortirà el Programa d’intensificació de la recerca per a professor amb A+A+. 

Significarà una reducció de 210h, però aquesta reducció haurà de ser assumida 

pel departament. 

En paral·lel estan sortint programes d’intensificació per la implicació en 

transferència i internacionalització. 

5. Any Margalef 

A més dels actes fets a la Facultat el mes de maig, havíem demanat un projecte 

a la Fecyt juntament amb IRBIO i BEECA per a la difusió de les idees de Margalef 

a joves i famílies. Desafortunadament el projecte ha quedat sense finançament, 

hem presentat una al.legació.    

La UB vol organitzar també un acte institucional durant l’any Margalef. Vam fer 

una reunió amb l’equip de vicerectors, hem presentat una proposta i el proper 

dia 26 tenim una segona reunió.  

La UB (vicerectorat cultura) també ha finançat l’edició del joc de la soca (fet pel 

Dr Margalef al 1985) en format de tauler gran (2 x 2 m). 

6. El darrer divendres de setembre es celebra la Nit Europea de la Ciència. El 

vicerectorat de doctorat i promoció de la ciència ens ha proposat organitzar 

diferents conferencies als centres. A Biologia parlarem de la recerca en malalties 

rares i de ciència ciutadana. 

 

 

INFORMACIÓ VICEDEGÀ ACADÈMIC 

 

1. S’està fent una revisió de la normativa de TFGs i TFMs per millorar la seva gestió 

i adequar-los a les noves exigències de la UB. Pel mes de novembre es vol tenir 

una proposta de remodelació per ser aprovada per la comissió acadèmica i, 

després, per Junta de Facultat. 

2. A finals de mes de juliol vàrem rebre els resultats positius de les acreditacions 

dels màsters d’Agrobiologia Ambiental i Fisiologia Integrativa 

3. La UB ha elaborat una nova normativa sobre dobles titulacions i, en breu, 

començarem a estudiar la possibilitat d’implantar alguna en la nostra facultat 

intentant evitar l’augment de càrrega docent del nostre professorat. 

4. Millora del control als exàmens. Fa uns mesos es va elaborar unes indicacions 

per a la millora del control als exàmens. La UB està també elaborant una 

normativa d’avaluacions per homogeneïtzar criteris, al menys, dins d’un mateix 

centre. 
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5. S’està treballant per a unificar la gestió dels diferents màsters oficials de la 

Facultat. 

6. S’està analitzant possibles mecanismes de publicitat dels màsters propis i cursos 

de postgrau de la Facultat. 

7. Optimització de l’utilització dels laboratoris de pràctiques i s’han reubicat 

algunes assignatures en espais infrautilitzats. 

8. Utilització ordinadors propis en classes de màsters. Degut a la manca de prou 

aules d’informàtica, sobre tot per màsters, s’està treballant en la utilització 

d’aules polivalents amb prou senyal wifi i instal.lacions elèctriques per utilitzar-

les per activitats amb ordinadors portàtils dels alumnes. 

 

 

INFORMACIÓ VICEDEGANAT DE QUALITAT, INNOVACIÓ I PROFESSIONALITZACIÓ 

 

Les principals actuacions dutes a terme per aquest Vicedeganat durant aquest 2019 

s’agrupen en 4 grans blocs: 

1.- Millores en el Pla d’acció tutorial (PAT) 

2.- Reforçar la innovació docent en els nostres graus amb un Projecte d’Innovació 

Docent de Facultat 

3.- Renovació de la Comissió de Qualitat i inici d’actuacions 

4.- Mobilitat d’estudiants pel curs 2019-20 i viatge a universitats de la Xina amb una 

delegació de la UB 

La gran majoria d’actuacions no haurien estat possibles sense la gran col·laboració i feina 

feta per Caps d’estudi, coordinadores i coordinadors PAT i d’assignatures, personal de 

secretaria i moltes professores i professors. Per tant, un gran agraïment abans de tot. 

 

1.- Millores en el Pla d’acció tutorial (PAT) 

Des del Vicedeganat volem reforçar el PAT perquè els estudiants es vegin acompanyats 

i recolzats durant tot el grau més enllà del que serien les activitats a l’aula en sí. Així com 

oferir-los activitats complementàries per a la seva formació més enllà de les 

estrictament acadèmiques. 

Actuacions: 

1.- S’ha elaborat un document FAQS perquè els estudiants sàpiguen a qui adreçar-se per 

resoldre dubtes que puguin tenir (coordinadors d’assignatures, caps d’estudi, tutors 

PAT, secretaria d’estudiants, SAE). 
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2.- Respecte al Passaport a la Professió s’ha tancat ja el calendari de tot l’any. Per cada 

curs s’ha buscat una franja horària i dia de la setmana que no interfereixi amb cap 

activitat acadèmica per afavorir la màxima assistència a les diferents jornades del 

Passaport. 

3.- S’ha afegit dins del Passaport una sessió introductòria a l’emprenedoria (StartUB) 

4.- S’oferiran a tots els estudiants dos cursos pel foment de l’emprenedoria per part de 

l’StartUB: 

 - Design thinking (2 sesssions de 2 hores) 

 - Business Model Lab (10 sessions de 2 hores) 

5.- S’està preparant una jornada BIOFUTUR per evidenciar alternatives 

professionalitzadores als nostres estudiants més enllà de les acadèmiques. 

6.- S’ha implementat un Portafoli de l’estudiant pels nous estudiants de 1er per ajudar-

los a assolir 3 competències transversals: i) capacitat d’aprenentatge, ii) capacitat 

comunicativa i, iii) treball en equip. 

 - Jornada ICE sobre competències transversals (9 de setembre) 

 - Sessió formativa de la plataforma Mahara (30 de setembre) 

 

2.- Reforçar la innovació docent en els nostres graus amb un Projecte d’Innovació 

Docent de Facultat 

Des del Vicedeganat hem impulsat una re-calendarització de les assignatures per facilitar 

i estimular l’ús de metodologies actives d’aprenentatge a les classes de teoria. Aquest 

projecte s’emmarca dins d’un Projecte d’Innovació Docent (PID) de Facultat que s’està 

en procés de sol·licitud. Totes les professores i professors implicats tindran un 

reconeixement com a coordinadors de PID. 

Actuacions: 

1.- S’ha creat un espai “Share point” d’Innovació docent al qual té accés tot el personal 

docent de la Facultat. La idea és que tots els que fem metodologies actives a les classes 

compartim la nostra experiència per engrescar a més professores i professors a 

implementar-les a les seves classes i ajudar-nos mútuament. 

https://ubarcelona.sharepoint.com/sites/fbio/inno 

2.- Sobre el calendari d’aquest curs 2019-20 es compactaran 28 assignatures dels 

diferents graus. Per alguns graus i cursos s’han compactat totes les assignatures d’un 

semestre amb la qual cosa podrem començar a valorar l’impacte real de les 

compactacions en l’aprenentatge de les diferents matèries. En totes aquestes 

assignatures s’introduiran metodologies actives en les classes de teoria. Al final de cada 
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curs es passarà una enquesta d’opinió als estudiants perquè ens ajudin a valorar 

l’experiència. 

 

3.- Renovació de la Comissió de Qualitat i inici d’actuacions 

Des de l’equip deganal s’ha fet una primera anàlisi d’aspectes a millorar en els nostres 

graus a partir de les enquestes d’opinió dels nostres estudiants així com dels egressats. 

Aquesta anàlisi ha de servir de punt de partida per a les actuacions d’aquesta comissió. 

Actuacions: 

1.- S’ha creat un espai “Share point” de Qualitat al qual té accés (total o parcial) els Caps 

d’estudi, coordinadors de màster, coordinadors PAT i altres membres de la Comissió de 

qualitat. En aquest espai s’han penjat totes les enquestes d’opinió que tenim així com 

tots els informes anteriors de processos de seguiment, verificació i acreditació dels 

nostres ensenyaments (Graus i Màsters). La idea és centralitzar tota aquesta informació 

per facilitat la tasca de Caps d’estudi i coordinadors de màsters per futurs processos de 

seguiment, verificació o acreditació.  

2.- S’ha renovat la Comissió de Qualitat. Com a nous membres han entrat l’Araceli Rosa 

com a representant dels màsters i la Teresa Adell i l’Ignasi Ramírez com a representants 

del professorat. 

3.- A partir de les diferents enquestes d’opinió s’ha constatat que alguns dels aspectes 

que són menys valorats pels estudiants i que necessitarien una acció de millora més 

urgent són: i) coordinació de les assignatures per evitar solapaments, ii) avaluacions que 

permetin reflectir adequadament l’aprenentatge, iii) tutorització, iv) metodologia 

docent, i v) resposta rebuda a queixes i suggeriments. De fet, moltes de les actuacions 

que hem iniciat des del vicedeganat van dirigides precisament a adreçar aquests punts. 

 

4.- Mobilitat d’estudiants pel curs 2019-20 i viatge a universitats de la Xina amb una 

delegació de la UB 

1.- El passat mes de juny vam ser convidats a participar amb una delegació de la UB per 

visitar diverses universitats xineses amb la finalitat de mirar d’establir possibles 

col·laboracions per a intercanvis d’estudiants i professorat. Es van visitar la East China 

Normal University i la Fudan University a Xangai, la Zhejiang University a Hangzhou, i les 

Beijing Institute of Technology, Beihang University, Renmin University i la Beijing Normal 

University a Beijing. A partir d’aquestes visites hem prioritzat mirar d’establir relacions 

amb la Beijin Normal University i la Zhejiang University. A partir d’ara cal fer una tasca 

de recollida d’informació sobre: 1) els plans docents de graus semblants entre facultats, 

2) els grups de recerca que puguin tenir interessos comuns, 3) opcions de finançament 

per promoure la mobilitat, 4) possibilitat d’organitzar “Summer schools” i “International 

workshops”, i 5) fer una gran difusió entre estudiants i professors de les possibilitats de 

mobilitat que puguin concretar-se. 
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Informació de l’Oficina de Relacions Internacionals (ORI) de Biologia (EQUIP ORI-BIO 
Laura Gabarrón, Cristina Madrid i Marta Camps) 
 
EQUIP ORI- BIOLOGIA 
Des de l’1 d’abril del 2019 s’ha incorporat a l’ORI de Biologia la Laura Gabarrón (PAS).  
Tal i com es va comentar a l’informe de la Junta de Facultat del març 2019 el Vicerectorat 
de Projecció i Internacionalització (VRPI) no ha convocat beques de col·laboració per a 
les ORIs ni per a l’OMPI (Oficina de Mobilitat i Programes Internacionals) pel curs 19/20 
ni està previst que ho faci en els propers cursos.  L’objectiu del VRPI és que les que les 
activitats d’internacionalització siguin assumides dins l’estructura de la UB i 
professionalitzades.  
 
Des del curs 2007-2008 han format part de l’equip de l’ORI de Biologia 25 estudiants de 
Grau, Màster o Doctorat amb beques de col·laboració, convocades pel VRPI o la Facultat 
de Biologia. Des d’aquí volem agrair a tots els becaris la feina realitzada durant aquests 
anys. Moltes gràcies Jordi, Àngela, Sílvia, Núria, Henar, Vanessa, Alfred, Marta M, Pau, 
Mariona, Marta C, Marina, Marcel, Andreu, Miguel Angel, Rubén, Mons, Joan, Judith, 
Aina, Jorge, Pol, Maria, Eva i Pepe !!!  
 
MOBILITATS D’ESTUDIANTS OUTGOING : 
El quadre final de mobilitats d’estudiants OUTGOING gestionades durant el curs 18-19 
(amb les mobilitats Erasmus Pràctiques estiu 2019) és el següent :  
 

 

 

Programes :  

EE: Erasmus Estudis ;  

EP: Erasmus Pràctiques ;  

EP RG: Erasmus Pràctiques Recent Graduats 

BA : Convenis Específics I  Convenis Generals 

Biology 25 3  5 1 1 4  1 40

Biochem. 16 3  2 2  5 28

Biotech. 24 1 5
 2

1 2 1
1 

37

Environ. Sc. 15 1 2 1 1 20

MSc 1 2 8 1 12

TOTAL 135 27 34 12  8 6 10  9 241

EE EP RG PCI AECS

Biomedicine 54 18 20 2 3  2 104

EP 1st 

call 

EP  2nd 

call

EP  3rd 

call

BA  
(Convenis 

Generals i 

Específics)

3 2

TOTAL
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PCI: Pràctiques Curriculars Internacionals 

AECS:  Programa d’intercanvi d’estudiants de Ciències de la Salut (BIO, BT, BQ i CBM) 

 

Pel que fa a les mobilitats d’estudiants OUTGOING curs 19-20 el quadre provisional de mobilitats és 

el següent :  

 

 

Programes :  

EE: Erasmus Estudis ;  

EP: Erasmus Pràctiques ;  

EP RG: Erasmus Pràctiques Recent Graduats 

BA : Convenis Específics I  Convenis Generals 

PCI: Pràctiques Curriculars Internacionals 

 

Del total 198 estudiants que faran mobilitat OUTGOING, més de 160 estudiants de Grau faran 

els Pràcticums i la Recerca del seu TFG durant la seva mobilitat. A mida que disposem de la 

descripció del projecte (Research Project From) anirem fent les peticions de tutors UB als 

Departaments.  

 

El quadre de mobilitats OUTGOING 19-20 és provisional donat que s’hauran d’incloure  :  

-els 2 terminis de la convocatòria Erasmus Pràctiques 19-20 :  

• Erasmus Pràctiques 19-20 (3er termini) per fer estades al 2n semestre (oberto del 9 de 
setembre al 6 de novembre 2019) 

• Erasmus Pràctiques 19-20 (4rt termini) per fer estades l’estiu 2020 (obert de l’1 al 30 
d’abril 2020) 

- els programes AECS i IAESTE per fer estades l’estiu 2020 

- les pràctiques curriculars internacionals (PCI)  (estudiants que gestionen el projecte pel seu 

compte fora del l’Erasmus i fora d’Europa)  

Biologia 40 1 3 4 4 1 53

Bioquímica 19 1 1 2 23

Biotecnologia 30 3 1 3 1 2 40

Ciències 

Ambientals 9 2 4 1 1 17

Ciències 

Biomèdiques 42 2 15 9 68

Màster 2 1 3

TOTAL 142 8 25 17 6 6 204

Ensenyament

EE PCIEP RG
TOTAL

EP 1st 

call 

EP  2nd 

call

EP  3rd 

call

EP 4th 

call
BA 
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Pel que fa a la convocatòria Erasmus Pràctiques 2n termini per fer estades de pràctiques durant 

el 2n semestre 2019-20 que s’ha obert dilluns 9 de setembre ; volem difondre-la entre els 

estudiants de 4rt de Grau que vulguin fer els pràcticums i la part experimental del TFG o 

pràctiques extracurriculars i entre els estudiants de Màster interessats en fer la part 

experimental del TFM en una mobilitat internacional.  

 

Durant aquesta setmana, conjuntament amb els coordinadors dels Màsters, farem accions per 

donar a conèixer aquesta convocatòria als estudiants que començaran els seus Màsters a finals 

de setembre. 

 

Al novembre 2019, s’obrirà la convocatòria de mobilitat internacional OUTGOING pel curs 2020-

2021. Es faran moltes activitat per donar a conèixer la convocatòria entre els estudiants de 3er 

i per animar-los  a fer una mobilitat internacional. Les activitats s’anunciaran pel campus 

informatiu outgoing, les pantalles i les xarxes socials. 

 

 

MOBILITATS D’ESTUDIANTS INCOMING:  

La Facultat de Biologia rebrà durant el curs 2019-20 més de 80 estudiants INCOMING. 

Els estudiants de 2n semestre poden fer les sol·licituds fins el 15 de novembre 2019) 

Aquest setembre rebrem 47 estudiants INCOMING   (37- 1er semestre i 10- anuals).  

Dels següents programes d’intercanvi  

Programes Anual 

1er 

semestre 

TOTAL 

Erasmus Estudis 4 33 37 

Erasmus Pràctiques 5 1 6 

Convenis Generals 
 

1 1 

Study Abroad i 

Sol·licitud individual 1 
 

2 3 

 
10 37 47 
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I dels següents països d’origen  :   

Països d’origen  Alumnes 

Argentina  1 

Alemanya 8 

Austràlia  

Àustria 
 

Bèlgica 3 

Canadà 1 

Grècia  

Dinamarca 1 

Finlàndia  

França 3 

Itàlia 7 

Mèxic  

Marroc   

Noruega  

Països Baixos  3 

Polònia 6 

Portugal 4 

Regne Unit  5 

República Txeca  1 

Suècia 2 

Suïssa   

Turquia 1 

USA  1 

Xile  

TOTAL 47 

 

MOBILITAT DE PROFESSORAT  

S’ha obert la convocatòria de mobilitat ERASMUS+ per al professorat de la UB pel curs 
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2019-2020  (http://www.ub.edu/uri/professorsUB/fitxa_erasmus_prof.htm ). 

Dilluns 9 de setembre hem enviat un email a tot el PDI.  

Les mobilitats ERASMUS per a professorat són d’un màxim d’una setmana (5 dies 
lectius i 2 dies de viatge) i s'han de realitzar abans del 30 de setembre 2020.  Es pot 
triar entre més de 90 destins (podeu consultar els destins a l'aplicació de sol·licitud 
Erasmus docència seleccionant la Facultat de Biologia com a centre d'adscripció) 

Us animem a que contacteu amb els vostres col·legues europeus i organitzeu la 
vostra mobilitat Erasmus docent pel curs 19-20. Les sol·licituds s’han de fer on-line 
(aplicació de sol·licitud Erasmus docència) abans del 4 d’octubre 2019. 

Recordem que les mobilitats docents Erasmus+ també es poden fer en sentit contrari, 
i permeten rebre a professors de les facultats amb les que tenim convenis (han de 
demanar l'ajut de mobilitat a les seves Universitats d'origen).  Aquesta possibilitat pot 
ser molt interessant de cara a convidar professorat per donar classes en alguns màsters 
o impartir seminaris. 

 
 

 

INFORMACIÓ SECRETARIA ACADÊMICA , DOCTORAT I IGUALTAT 

1. Doctorat: 

Reunió del Comitè de Direcció del 4 de març de 2019 
1. El criteri que s’ha aplicat aquest any alhora d’atorgar el pressupost a les facultats 

ha estat: 80% per alumnes matriculats i el 20% per tesis defensades. L’any passat 
era de 60/40, però s’ha hagut d’ajustar degut a la disminució de les tesis llegides 
de 958 (2017) a 578 (2018). 

2. Cada centre podrà modificar la normativa relativa a la presentació de les tesis per 
compendi de publicacions. 

3. Es corregiran certs aspectes de l’Automatrícula, un cop feta la prova pilot. 
4. Noves webs: està previst que l’any 2019 els programes de doctorat tinguin nova 

web, i la de l’EDUB serà pel 2020. 
5. A la reunió feta a ‘EDUB sobre la modificació de la normativa, es va avançar que 

s’acceptarà que les tesis es puguin fer per videoconferència i entregant només un 
volum en format paper, la resta es presentarà en format PDF. 

6. Augmentaran les competències de les Comissions de Doctorat de les facultats. 
7. S’establirà la Comissió de Qualitat de la EDUB, se suprimeix la Comissió Assessora 

i es simplifica l’elecció de la Comissió Delegada. 
 

Reunió del Comitè de Direcció del 3 (i 4) de juliol de 2019: 
Després de dues tardes molt intenses, el Comitè de Direcció va aprovar les emenes a la 
nova normativa de Doctorat. En el Consell de Govern del 22 de juliol de 2019 va ser 
aprovat el text final que teniu en el següent enllaç: 
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativ
a_doctorat.pdf 
S’ha incorporat la perspectiva de gènere al redactat i destaca, entre d’altres: 

http://www.ub.edu/uri/professorsUB/fitxa_erasmus_prof.htm
http://www.ub.edu/uri/professorsUB/fitxa_erasmus_prof.htm
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
https://www.service4mobility.com/europe/MobilitySearchServlet?identifier=BARCELO01&kz_bew_pers=L&kz_bew_art=OUT&sprache=ca&aust_prog=STA&kz_search=A
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativa_doctorat.pdf
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativa_doctorat.pdf
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativa_doctorat.pdf
http://www.ub.edu/escola_doctorat/sites/default/files/legislacio/marcEEES/normativa_doctorat.pdf
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1. Disposició transitòria per la qual els doctorands matriculats des del curs 2014-15 
al 2018-19 poden sol·licitar dipositar més tard en relació a haver estat de baixa, 
o acollir-se a la data real de la primera matrícula. 

2. La data de la primera matrícula serà la que determini la durada màxima dels 
estudis. 

3. La possibilitat de matricular-se fora de termini sempre i quan s’acrediti que s’ha 
obtingut una beca  o contracte pre-doctoral i s’hagi fet la sol·licitud d’admissió 
durant el període establert. 

4. La possibilitat d’incorporar un tercer director, sempre i quan no sigui del mateix 
departament o institut i de que un dels co-directors estigui jubilat, si justifica que 
continua realitzant tasques de recerca (publicacions, participacions en 
congressos, etc) en un camp relacionat amb l’objecte de la tesi, fora de l’àmbit 
de la UB. 

5. Una clarificació de la gestió de les baixes laborals i del seu impacte en els terminis 
dels estudis. 

 
Comissions Seguiment Doctorat 
S’ha treballat per uniformitzar el mecanisme de seguiment dels doctorands de la 

Facultat. En el cas concret del programa de Biodiversitat s’ha pres com a model el 

seguiment que es fa en el Programa de Doctorat de Biomedicina i ja s’està aplicat 

adaptat a les característiques pròpies del programa. 

 

Documentació tesi: 

S’han revisat, actualitzat i aprovat en la CDF tots els documents relatius al dipòsit de tesi 

per ajustar-los a la nova normativa. 

 http://www.ub.edu/biologia/doctorat/solicitud_tesi.htm 

 
Detecció de plagi: 
Properament, les tesis presentades seran passades des de la secretaria per un programa 
de plagi i s’informarà a les coordinadores del percentatge de similitud obtingut de per 
cada una d’elles. Seran les coordinadores dels programes les que determinin si hi ha o 
no plagi.   
 
Premis Extraordinaris de Doctorat del curs acadèmic 2017-2018: 

S’han atorgat 7 premis de les  51 tesis que acomplien els requisits i han estat atorgats 
segons els següents criteris: 

• Tesis per articles 
o Número d’articles publicats com a primer autor inclosos en la tesis 
o Indicadors de qualitat de les revistes publicades 
o Qualitat dels articles en preparació/sotmesos 
o Qualitat formal de la tesis 
o Altres mèrits 
 

• Tesis clàssiques 
o Qualitat i resultats obtinguts de la recerca 

http://www.ub.edu/biologia/doctorat/solicitud_tesi.htm
http://www.ub.edu/biologia/doctorat/solicitud_tesi.htm
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o Qualitat formal de la tesis 
o Altres mèrits 

 

Els guardonats, a qui felicitem, són: 

• Dr. FELIPE SIQUEIRA CAMPOS – Programa Biodiversitat 

• Dra. TANIA PALOMA QUESADA LÓPEZ – Programa Biomedicina 

• Dra. VERONICA CASADÓ ANGUERA – Programa Biomedicina 

• Dr. EMILIO JOSÉ VÉLEZ VELÁZQUEZ – Programa Aqüicultura 

• Dra. BÁRBARA SIMANCAS SAN MARTÍN – Programa Ecologia, CC Ambientals i Fisiologia 

Vegetal 

• Dra. MIRIAM POTRONY MATEU – Programa Genètica 

• Dr. PABLO QUIRÓS FERNÁNDEZ – Programa Biotecnologia 

 

Doctorats Industrials 
Estem mirant d’organitzar, a proposta de la Ainhoa Gaudes Saez, Responsable de 
Projectes del Pla de Doctorats Industrials de la Secretaria d’Universitats i 
Recerca Departament d’Empresa i Coneixement, una xerrada a la Facultat de Biologia 
sobre les oportunitats de finançament que ofereixen els Doctorats Industrials i per mirar 
de respondre a totes les qüestions que aquest programa pugui plantejar entre el seu 
entorn acadèmic. 
 

2. Avancem en la Igualtat  

a. La Comissió d’Igualtat ha fet varies reunions i ha intervingut en un procés 

de mediació laboral. 

b. S’està treballant per a batejar aules amb nom de dones relacionades amb 

la docència i la recerca en Biologia. 

c. Cal aprovar el reglament marc de les Comissió d’Igualtat de facultat (punt 

5 de l’ordre del dia). 

 

Barcelona, 9 de setembre de 2019 

 


